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Abstract 

Background: Culture and religion have had a clear impact on people's 

attitudes toward psychiatric and mental disorders. Psychiatric and mental 

disorders among adolescents and young adults is a significant social and 

psychological problem. 

Aim and Objectives of the Study: The purpose of current study was to 

identify the extent of the attitudes and opinions of students of the College of 

Nursing toward psychiatric and mental disorders and treatment refusal in 

society. The study aimed to assess the attitudes of nursing students of Mosul 

university toward psychiatric and mental disorders and its treatment. 

Materials and Methods: A descriptive design using the assessment approach 

was conducted for the period from 1st January 2022 to 30thApril 2022  to 

estimate nursing students' attitudes toward psychiatric and mental disorders. A 

convenient sample was used, the study sample included nursing students who 

were studying nursing specialty of all classes at nursing college/university of 

Mosul which located inside Mosul city. A sample of (100) undergraduate 

nursing students who were selected from all classes of  college of nursing 

/Mosul university. The data were collected through using a special 

questionnaire after the validity and reliability of it were estimated. The 

questionnaire was constructed by the researchers after reviewing many related 

literatures, it is composed of two main parts: Part-I: Students' socio-

demographical data such as ( age , gender, marital status, stage (classes), type 

of study). Part-II: This part is included a three likert-scale. It is concerned 

with (19) statements to assess students' attitudes toward psychiatric and mental 

disorders. Due to Covid-19 pandemic, the questionnaire was sent to the 

respondents via Google form. All data were collected by means of self-

administered technique. Data were analyzed through use of descriptive and 

inferential statistical analysis procedures using a statistical package of social 

sciences (SPSS)Version-25. 

Results: The result indicated that all subjects of the study are (100) nursing 

students. Their ages are between (18 - ≥ 30 ) years old. The findings showed 

that most students were scored "agree" with items of the scale. They accounted 

for (34.27٪) of the sample. 

Conclusions: The current study concludes that most students were scored 

"agree" with items of the scale concerning psychiatric and mental disorders 

based on the study scale. 

Recommendations: The study recommends carrying out future studies aimed 

to  building a clear understanding of trends towards mental illness to get rid of 



 
 

the wrong trends stuck in the minds of some medical staff and the provision of 

physical care Psychology of psychiatric patients, respecting their rights, 

appreciating their conditions, and providing treatment methods appropriate for 

them. The study also recommends conducting seminars and awareness 

programs in all media to get rid of misconceptions about mental illness. 
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 الخلاصة

والعقلية:  الدراسة  خلفية النفسية  الاضطرابات  تجاه  الناس  مواقف  على  واضح  تأثير  والدين  تشكل  لثقافة  الاضطرابات . 
 كبيرة. اجتماعيةلمراهقين والشباب مشكلة النفسية والعقلية بين ا

الدراسة التمريض تجاه  أهداف وأهداف  : الغرض من الدراسة الحالية هو التعرف على مدى اتجاهات وآراء طلاب كلية 
الدراسة إلى تقييم اتجاهات طلاب التمريض في جامعة   هدفتفي المجتمع.    هاعلاج  ضطرابات النفسية والعقلية ورفضالا

 الموصل نحو الاضطرابات النفسية والعقلية وعلاجها.
لتقدير   2022أبريل    30إلى    2022يناير    1تم إجراء تصميم وصفي باستخدام نهج التقييم للفترة من    المواد والطريقة:

التمريض طلاب  الاا  مواقف  النفسية  تجاه  طلاب والعقليةضطرابات  الدراسة  عينة  شملت   ، ملائمة  عينة  استخدام  تم   .
تخصصتمريض   يدرسون  المو   تمريضال  كانوا  جامعة  الموصل.في  مدينة  داخل  تقع  التي  الدراسة   صل  عينة   تضمنت 

طالب100) اختيار   تمريض  (  تم  جميعجامعي  من  التمريض/  هم  كلية  في  الموصالمراحل  البيانالجامعة  جمع  تم  ت . 
  ياتبدالأالاستبيان من قبل الباحثين بعد مراجعة العديد من  تم بناء    .صدقها وموثوقيتهااثبات    ام استبيان خاص بعدباستخد

الصلة الدراسة  ذات  و بموضوع  الدراسة  ،  اداة  رئيسيينتكونت  جزأين  الأول:  هما  من  الاجتماعية  الجزء  البيانات   :
يشمل  :  الجزء الثاني( ، نوع الدراسة(.  صفوفالة الاجتماعية ، المرحلة )الوالديموغرافية للطلبة مثل )العمر ، الجنس ، الح

ضطرابات النفسية  ( عبارة لتقييم مواقف الطلاب تجاه الا19)تكون هذا الجزء من  ي  .الثلاثي  ليكرت  هذا الجزء في مقياس
تم تحليل    والعقلية. الذاتية.  تقنية الإدارة  البيانات عن طريق  التحليل البيانات من خلال اتم جمع جميع  ستخدام إجراءات 

 .              25الاصدار(  SPSS)الوصفي والاستنتاجي باستخدام الحزمة الإحصائية للعلوم الاجتماعية  الإحصائي
( سنة.  30  -  18( طالب تمريض. تتراوح أعمارهم بين )100أن جميع الخاضعين للدراسة هم )نتائج إلى    أشارت  النتائج:

 ٪( من العينة.  34.27أظهرت النتائج أن معظم الطلاب حصلوا على درجات "موافقون" على عناصر المقياس. وشكلوا )
المتعلقة ل  الاستنتاجات: المقياس  بنود  مع  "توافق"  درجات  على  حصلوا  الطلاب  معظم  أن  إلى  الحالية  الدراسة  خلصت 

 ضطرابات النفسية والعقلية بناءً على مقياس الدراسة. بالا
للاتجاهات نحو الأمراض النفسية للتخلص   واضح  أوصت الدراسة بإجراء دراسات مستقبلية تهدف إلى بناء فهم   التوصيات:

لنفسيين واحترام من الاتجاهات الخاطئة العالقة في أذهان بعض الكوادر الطبية وتوفير الرعاية الجسدية النفسية للمرضى ا
 ظروفهم ، وتقديم طرق العلاج المناسبة لهم. كما أوصت الدراسة بإجراء ندوات وبرامج توعوية في جميع   حقوقهم وتقدير

 . ةض النفسيراممفاهيم الخاطئة عن الاوسائل الإعلام للتخلص من ال
 . ، الاضطرابات النفسية والعقليةالاتجاهات، طلاب التمريض الكلمات المفتاحية:

 

 

 


